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نگاه�ي ب�ه برنامه ه�اي بي�ژن نامدارزنگنه در 
حوزه تجارت گاز نش�ان مي دهد بي�ش از آنكه 
اي�ن برنامه مبتني ب�ر واقعيات و مباني روش�ن 
باش�د، از آم�ال و آرزوه�ا پي�روي مي كن�د و 
سنگي است كه نش�انه نزدن را تداعي مي كند. 
به گزارش »جوان« در يك��ي از بندهاي مهم برنامه 
وزير نفت براي ادامه كار در دولت دوازدهم، صادرات 
گاز مورد توجه جدي قرار گرفته و عنوان شده قرار 
اس��ت ميزان ص��ادرات گاز به مي��زان 70 ميليارد 
مترمكعب در س��ال افزايش يابد. طبق برنامه وزير 
نفت 52 ميليارد مترمكعب از صادرات گاز از طريق 
خط لوله و به كش��ورهاي همس��ايه انجام خواهد 
ش��د و 18 ميليارد مترمكعب هم از طريق صادرات 
ال ان جي. اين رقم در حالي از س��وي زنگنه مطرح 
مي ش��ود كه وي پيش��تر در م��رداد 93 در يكي از 
جلسات مجلس رقم ديگري اعلام كرده بود. زنگنه 
در تشريح سياست هاي وزارت نفت در حوزه اقتصاد 
مقاومتي گفت��ه بود: افق در نظر گرفته ش��ده براي 
صادرات گاز تا س��ال 1400 حدود 80 ميليارد متر 
مكعب به تركيه، اروپا، عراق، پاكستان و كشورهاي 
جنوب خليج فارس است. اينكه ميزان صادرات گاز 
ايران به 70 يا 80 ميليارد مترمكعب در سال 1400 
برس��د، بدون ترديد ش��دني اس��ت زيرا هم اكنون 
ميزان صادرات گاز ايران در سال حدود 10 ميليارد 
مترمكعب است و مشخص نيست بر اساس چه برنامه 

و بازارسنجي اي چنين رقمي اعلام شده است. 
   روند صادرات گاز

اصول ص��ادرات گاز بين كش��ورهاي صادركننده 

و واردكننده به اين ش��كل اس��ت كه ابتدا كشورها 
با يكديگر مذاكره مي كنن��د و در نهايت به فرمول 
نهايي مي رسند. تجربيات جهاني نشان مي دهد اين 
مذاكرات حداقل به سه سال زمان نياز دارد، همانطور 
كه در قرارداده��اي گازي ايران مانند پاكس��تان، 
كرسنت، تركيه و عراق چنين روندي طي شده است 
يا به عنوان نمونه اي ديگر، مذاكرات براي صادرات 
گاز به عمان بيش از 20 سال به طول انجاميده است. 
پس از امضاي قرارداد زماني براي احداث خط لوله و 
تأسيسات درنظر گرفته مي شود و اصولاً از چهار سال 
بعد - بسته به طول خط لوله - تزريق گاز به خط لوله 
انجام مي پذيرد، بنابراين اگر قرار باشد قراردادهاي 
جديد با ديگر همسايگان كش��ورمان منعقد شود 
و ص��ادرات گاز انجام پذيرد حداقل به هفت س��ال 

زمان نياز است. 
   صادرات گاز با خطوط لوله

يكي از تأكيدات مه��م دولت يازده��م در حوزه 
صادرات گاز، اس��تفاده از خط لوله اس��ت. بر اين 
اس��اس وزارت نف��ت بازارهاي هدف��ي همچون 
پاكس��تان، تركيه، اروپا، عراق و كشورهاي حوزه 
خليج ف��ارس را براي ص��ادرات گاز از طريق خط 
لوله انتخاب كرده اس��ت. درباره پاكستان بدون 
ترديد تا چهار س��ال آينده ام��كان صادرات يك 
مترمكعب گاز طبيعي هم وج��ود ندارد. متوقف 
كردن عمليات س��اخت خط لوله در سال 92 از 
س��وي اي��ران و عدم پرداخ��ت وام 500 ميليون 
دلاري به اين كش��ور موجب ش��د تا اسلام آباد با 
قدرت بيش��تري به واردات گاز مايع از قطر روي 

بياورد. وزارت نفت در حالي اين اش��تباه بزرگ را 
مرتكب شد كه قطري ها با تمام توان جاي ايران را 
در بازار پاكستان پر كردند، ضمن اينكه اميدواري 
پاكستان به خط لوله تاپي بيشتر از خط لوله صلح 
است. قرارداد صادرات گاز ايران به پاكستان حدود 
22 ميليون متر مكعب را هدف گرفته است كه با 
توجه به باقي ماندن ح��دود 400 كيلومتر خط 
لوله در ايران و كندي وزارت نفت در تكميل اين 
خط لوله، به طور قطع نمي توان به صادرات گاز به 
اين كشور در دولت دوازدهم اميد داشت. درباره 
صادرات گاز به بغداد هم س��قف صادرات گاز 35 
ميليون متر مكعب در روز اس��ت كه اين ميزان از 
7 ميليون متر مكعب آغاز شده و در نهايت به 35 
ميليون متر مكعب خواهد رس��يد كه در صورت 
تحقق اين هدف تا سه سال آينده، ايران مي تواند 
س��الانه 12 ميليارد مترمكعب گاز به عراق صادر 
كند. اين رقم در بالاترين س��طح ممكن است كه 
تجربه تركيه نشان داده است چنين رقمي قابل 
تحقق نيست. در حوزه جنوب و كشورهاي حاشيه 
خليج فارس هم رسماً هيچ مشتري اي جز كرسنت 
و عمان وجود ندارد. كرسنت اعلام كرده علاقه اي 
به واردات گاز ندارد و كار ص��ادرات گاز به عمان 
هم هنوز در مراحل مطالعات خود به سر مي برد و 
آغاز صادرات گاز به اين كشور به طور حتم به عمر 
دولت دوازدهم نخواهد كشيد. با وجود اينكه هنوز 
قرارداد رسمي ميان دو طرف امضا نشده است اما 
از آغاز صادرات از سال آينده به ميزان 10 ميليون 

متر مكعب در روز گفته مي شود. 

بنا به گفته خود مسئولان وزارت نفت، صادرات 
گاز به اروپا هم به هيچ عن��وان صرفه اقتصادي 
ندارد، ضمن آنكه اگر اراده اي براي صادرات گاز به 
قاره سبز وجود داشته باشد و سنگ اندازي هايي 
در اين مسير وجود نداشته باشد، حداقل به پنج 
س��ال زمان براي س��اخت ادامه خط لوله نهم از 
دهكلان تا م��رز بازرگان و ايس��تگاه هاي گازي 
نياز است كه وقتي شرايط را كنار هم قرار دهيم، 
متوجه خواهيم شد صادرات گاز به اروپا در حد 

يك وعده گازي و رؤياست. 
محتمل ترين راهكار براي افزايش حجم صادرات گاز 
كشور، افزايش 6 ميليون متر مكعبي تجارت گاز با 
تركيه است. خط لوله صادراتي به تركيه در بالاترين 
ظرفيت عملياتي خود توانس��ته روزانه 30 ميليون 
متر مكع��ب گاز منتقل كن��د ولي تواناي��ي انتقال 
36ميليون مترمكعب گاز را داراست. تركيه و ايران 
حدود هفت سال است كه براي افزايش صادرات گاز 
به همين ميزان )6 ميليون مترمكع��ب در روز( به 
مذاكره پرداخته اند كه اين مذاكرات به دليل قيمت و 
فرمول به بن بست كشيده شده است. حتي اگر توافق 
قيمتي حاصل ش��ود ميزان ص��ادرات گاز ايران به 
تركيه به 12 ميليارد مترمكعب در روز خواهد رسيد. 
در صورتي كه قرار باشد ميزان صادرات گاز به تركيه 
افزايش بيشتري از اين ميزان داشته باشد، بايد خط 
لوله جديدي براي اين هدف احداث شود كه همين 
خط لوله حداقل به پنج سال زمان از مرحله مطالعاتي 

تا مرحله تزريق گاز نياز دارد. 
   ال ان جي

صادرات از طريق ال ان ج��ي هم برنامه ديگر وزارت 
نفت ب��راي صادرات گاز اس��ت. تنها پ��روژه اي كه 
مي ش��ود روي صادرات ال ان جي حس��اب باز كرد، 
پروژه ايران ال ان جي اس��ت كه با هزينه 2 ميليارد 
دلاري به حال خود رها شده است. اين پروژه از سال 
92 تا به امروز هيچ تحركي نداشته و بيشتر تجهيزات 
آن زير آفتاب تيز جنوب پوسيده و از بين رفته است. 
اينكه چگونه قرار است اين تأسيسات و پروژه طي 
چهار سال به بهره برداري كامل رسيده و گاز ايران را 
صادر كند، موجب شگفتي كارشناسان شده است. 

آنچه وزير نفت در برنامه خود روايت كرده ش��بيه 
همين برنامه اي است كه س��ال 93 ارائه داده است. 
هرچند صادرات گاز به عراق كه قرار بود س��ال 92 
آغاز شود سال 96 آغاز ش��د ولي روند فعلي نشان 
مي دهد خبري از افزايش صادرات گاز طي سال هاي 
آتي نخواهد بود، چه رس��د به افزايش هفت برابري 

صادرات گاز طي چهار سال!
ايران هم اكنون بيش از 800 ميليون متر مكعب در 
روز گاز توليد مي كند و با وجود بهره مندي از چند 
قرارداد و چند تفاهمنامه و مذاكره، صادرات گازش 
كمتر از 30 ميليون متر مكعب در روز اس��ت. حال 
اينكه چگونه قرار اس��ت صادرات گاز به 70 ميليارد 
مترمكع��ب در طول چهار س��ال برس��د، بهترين 
مصداقي است كه مي توان با اشاره به آن گفت سنگ 

بزرگ نشانه نزدن است.

مهران ابراهیمیان وحید  حاجی پور

آقايجهانگيري،ماآمادهايم
اس��حاق جهانگيري تقريباً در دفاع از دولت اش��باع شده اس��ت؛ كساني كه 
حر ف هاي معاون اول از سال 92 تا به امروز را شنيده اند تقريباً نكته جديدي 
را در اظهارات ايشان نيافتند. چهار سال اس��ت كه آقاي معاون اول در پاسخ 
به انتقادات به عقب »پل« مي زند و ش��يوه جديدي از »بگم بگم« ها را مطرح 
مي كند. ديروز هم جهانگيري در صحن علني مجلس شوراي اسلامي به بيان 
نظراتي پرداخت كه در طول چهار سال گذشته بر آن مانور مي داد. جهانگيري 
هيچ گاه علاقه اي به پاسخ دادن ندارد و به شكلي موضوعات را مطرح مي كند 
كه گويي همه مشكلات عالم هستي مربوط به دولت هاي قبل است و دولت 

يازدهم طي فعاليت هاي خود مشغول پاكسازي بوده است. 
آقاي جهانگيري براي بار چندم به موضوع ذخاير ارزي پرداخت و در پاسخ به 
اينكه 100 ميليارد دلار ذخاير آزاد ش��ده در پسابرجام چه شده است، گفت: 
نگذاريد بگويم دولت قبل چه كرده است؟ نگذاريد بگويم ارزهاي كشور در كجا 
قفل شده اس��ت، نگذاريد بگويم چه پول هايي در شركت نيكو سپرده گذاري 
شده است؟ اينگونه اظهارات از جهانگيري بارها ش��نيده شده و ايشان چهار 
سال است كه در حال منتظر »گذاشتن« نمايندگان و افكار عمومي هستند 
در حالي كه همه تشنه شنيدن اسراري هستند كه گويا فقط آقاي جهانگيري 
به آن واقف هستند. همه ما مشتاقيم بدانيم با 100 ميليارد دلاري كه پس از 
برجام آزاد شده چه كرده اند و چه بلايي بر سرش فرود آمده است. اشاره معاون 
اول به شركت نيكو و كلي گويي هاي خسته كننده بارها مورد اشاره رسانه ها قرار 
گرفته اس��ت. آقاي جهانگيري بهتر از هر فرد ديگري مي دانند كه به طور كل 
20/2 ميليارد دلار از منابع بانك مركزي در شركت نيكو سپرده گذاري شد تا در 
پروژه هاي نفتي و گازي سرمايه گذاري شود. اين سپرده گذاري در چهار مرحله 

انجام شده و مصوبه شوراي عالي امنيت ملي را پشتوانه خود داشته و دارد. 
همه ادعاي مع��اون اول به اين موضوع برمي گردد ك��ه جزئيات خرج آن در 
پروژه ها بارها اعلام شده است ولي آقاي جهانگيري نمي خواهد آن را بپذيرد 
و ديروز هم مثل روند گذشته، به »بگم بگم« روي آورد، البته اين فرار به جلو 
با تمسك به سخنان تكراري و خسته كننده، مي خواهد پيش خور كردن اين 
ارزها را عيان نكند. آقاي جهانگيري دوست ندارد بگويد در زماني كه ارزها آزاد 
نشده بود، ريال آن در بودجه خرج شده بود و وقتي دلارها آزاد شد دولت هيچ 
سهمي در آن نداشت. براي آنكه بدانيد اصل ماجرا چيست بايد گفت اصول 
و روابط مالي ميان دولت، نفت و بانك مركزي به اين شكل است كه شركت 
ملي نفت به خريداران نفت يكي از شماره حساب هاي بانك مركزي را معرفي 
مي كند تا پول نفت در اين حساب واريز شود. بانك مركزي با كسر سهم 14/5 
درصد شركت ملي نفت و سهم 30 درصدي صندوق توسعه ملي، مابقي پول 
نفت را با نرخ تسعير مشخص شده در بورس، به ريال تبديل و به خزانه واريز 
مي كند. دلار هم براي بانك مركزي مي ماند و در حساب هاي خارجي آن باقي 
مي ماند. در زمان تحريم امكان جابه جايي دلار نبود، بنابراين دولت پيش از 
آزاد شدن دلارها، ريال دلارهاي بلوكه شده خود را از بانك مركزي گرفت تا 
با آزاد شدن دلارهاي نفتي، با بانك مركزي تسويه حساب كند. با برجام و رفع 
محدوديت هاي بانكي، دلارها آزاد شد ولي چون دولت پيشتر معادل ريالي آن 

را پيش خور كرده بود، هيچ عايدي اي از آن نداشت. 
با وجود گزارش هاي رسمي منتشر شده از سوي ديوان محاسبات و نهادهاي 
ديگر، جهانگيري نمي خواهد به اين اقدام دول��ت اعتراف كند و هرگاه درباره 
100 ميليارد دلار سؤال مي شود با عصبانيتي هر چه تمام به گذشته اي رجوع 
مي كند كه بيشتر شبيه يك فرافكني است. چهار سال است كه گوش ها پر شده 
از افشاگري ولي خبري از زواياي جديد اين مسئله نيست. نكته قابل توجه در 
اين  باره آن اس��ت كه جهانگيري حتي حاضر نيست يك مشورت كوچك با 
وزير نفت داشته باشد. زنگنه در همان ابتداي حيف و ميل شدن 35 ميليارد 
دلار از منابع بانك مركزي در نيكو گفته بود، اين مبلغ 20/2 ميليارد دلار است 
كه همه آن در پروژه هاي نفتي تزريق شده است. با اينكه زنگنه اين ماجرا را 
شفاف كرده است ولي جهانگيري همچنان به آن مي پردازد، بدون آنكه ذره اي 
از انصاف و حق گويي در آن ديده شود. آقاي جهانگيري كارزار انتخاباتي تمام 
شده است و بايد نسبت به عملكرد خود پاسخگو باشيد. اگر سندي براي افشا 
داريد، افش��ا كنيد، وگرنه پذيرفتن اينكه ش��ما براي گذشتگان حرمت نگه 

مي داريد بيشتر شبيه يك شوخي است. ما آماده شنيدنيم... 

سنگ بزرگ زنگنه براي صادرات گاز هيچ گاه به هدف نمي خورد

رؤياپردازيدرتجارتگازي

در چهار ماه اول سال جاري بيش از ۵۵۲ هزار 
تن شكر وارد كشور شده است. اين واردات در 
شرايطي صورت مي گيرد كه وزير كشاورزي 
تأكيد دارد با توجه به افزاي�ش توليد در اين 
بخش، فقط ۵۰۰ هزار ت�ن واردات نياز داريم. 
به گزارش ايس��نا، مروري بر آمارهاي رس��مي 
گمرك مؤيد آن اس��ت كه در چه��ار ماهه اول 
سال جاري واردات شكر در ششمين رده جدول 
كالاه��اي عمده واردات��ي قرار گرفت��ه و بالغ بر 
552هزار و 748 تن شكر وارد كشور شده است. 
از نظر ارزش بالغ بر 278 ميليون و 461 هزار دلار 
صرف واردات اين بخش ش��ده و در مجموع از كل 
واردات وزني كشور 4/89درصد آن به شكر مربوط 
مي شود كه اين واردات از نظر ارزش نيز 1/76 درصد 

از كل ارزش صادراتي كشور را در بر مي گيرد. 
اما در 12 ماهه س��ال گذش��ته واردات شكر در 
آخرين رده هاي ج��دول واردات قرار داش��ت و 
پانزدهمي��ن كالاي وارداتي كش��ور محس��وب 
مي ش��د، به عبارت ديگر در سال گذشته حدود 
639 هزار تن شكر به ارزش 308 ميليون و 297 
هزار دلار وارد كش��ور ش��ده بود كه ارزش وزني 
اين واردات 1/91 درص��د از كل واردات و ارزش 

آن تنها 0/71 درصد از كل واردات كش��ور را در 
برمي گرفت، البته با توجه به اينكه سايت گمرك 
كش��ور به طور مجدد آمارهاي ماهانه سال هاي 
قبل را از دسترس خارج كرده، امكان مقايسه اين 

رقم با مدت مشابه سال قبل وجود ندارد. 

اين ميزان واردات ش��كر در حالي صورت مي گيرد 
كه ماه گذش��ته مجري طرح چغن��در قند وزارت 
جهاد كشاورزي اعلام كرد، با توجه به افزايش توليد 
چغندر قند پاييزه به نظر مي رسد امسال يك ميليون 

و 800 هزار تن شكر در سال توليد شود. 

به گفته عليرضا يزداني، در س��ال جاري برداشت 
چغندر قند پاييزه تا روزهاي آينده به پايان مي رسد 
و برداشت بهاره آن از شهريور ماه آغاز خواهد شد 
كه به نظر مي رس��د با توجه به وضعيت و ش��رايط 
توليد امسال بالغ بر 7 ميليون تن چغندر قند توليد 
ش��ود كه يك ميليون تن بيش��تر از سال گذشته 
خواهد بود.وزير جهاد كش��اورزي نيز از افزايش 
50 درصدي واردات ش��كر در سال گذشته خبر 
داده و معتقد اس��ت: در كشورمان اقليم مناسب 
 كشت پاييزه را داريم و بر اس��اس تجربه كشت 
پايي��زه موفق به تولي��د 700 هزار ت��ن چغندر 
شديم. اتفاقي كه در س��ال 1385 افتاد اين بود 
كه تعرفه واردات شكر از نيمه دوم سال 1384 تا 
نيمه اول سال 1385 پنج برابر كاهش پيدا كرد 
تا به صفر رسيد و بدين ترتيب 2 ميليون و 570 
هزار تن شكر وارد شد در حالي كه نياز كشور تنها 
500 هزار تن بود. اين يك فاجعه براي كشاورزي 
بود كه باعث شد كشاورزان در سال بعد به جاي 
كشت چغندر، س��يب زميني بكارند و همين امر 
باعث افزايش محصول و ركود در بازار شد. ما در 
حال حاضر به 500 هزار تن شكر نياز داريم و باقي 

آن را توليد مي كنيم.

سال هاس�ت گفته مي شود س�هم تأمين مالي بازار سرمايه در 
اقتصاد و ب�ه ويژه تأمين مال�ي بنگاه هاي ب�زرگ بايد افزايش 
يابد ام�ا در نهاي�ت مي بينيم در پاي�ان س�ال 9۵ بخش بانك 
بيش از ۵۰۰ هزار ميليارد تومان تأمين مالي انجام داده است و 
سهم بازار سرمايه تنها حدود ۵۰ هزار ميليارد تومان بوده كه 
۲9 هزار ميليارد تومانش نيز مربوط به بازار بدهي بوده اس�ت. 
به گزارش »جوان« تأمي��ن مالي بنگاه هاي ب��زرگ از طريق بازار 
سرمايه ديگر به يك جمله كليشه اي و حاشيه اي تبديل شده است 
زيرا در تمامي دولت ها اين موضوع مورد اشاره و تأكيد مقامات قرار 
مي گيرد اما باز هم مي بينيم عمود اصلي تأمين مالي در ايران بانك 
است و بازار سرمايه طبق آمارهاي رسمي سهمي حدود 10 درصد 

در تأمين مالي اقتصاد دارد. 
اگر تأمين مال��ي بنگاه هاي ب��زرگ از طريق بازار س��رمايه انجام 
مي گرفت، بي ش��ك ام��روز بخش پول��ي اقتصاد اي��ران با چالش 
بدهي هاي معوق و دارايي هاي س��مي عظيم و در كل آشفتگي در 

بخش پولي روبه رو نبود، اما متأسفانه بازار سرمايه سهم چنداني در 
تأمين مالي اقتصاد ندارد و حدود 85درصد از تأمين مالي اقتصاد 

ايران از طريق بازار پول انجام مي گيرد. 
در اين ميان در شرايطي كه بخش پولی ايران خود با چالش تأمين 
مالي روبه  رو شده است اما در آمارها سعي مي كند نرخ تأمين مالي 
را در پايان سال بيشتر از سال گذشته اعلام كند، اين در حالي است 
كه به گفته كارشناسان بخش پولي كشور سهمش در تأمين مالي 
اقتصاد نزول كرده است اما با نوس��ازي وام هاي معوق شده تلاش 
مي كند هم از زير بار ذخيره گيري براي مطالبات معوق شانه خالي 

كند و هم اينكه رتبه اول تأمين مالي را در اقتصاد از آن خود كند. 
هر چند در سال 95 بين سهم بازار س��رمايه و بازار پول در تأمين 
مالي اقتصاد فاصله زيادي وجود دارد ام��ا ارقام بيش از 500 هزار 
ميليارد تومان براي تأمين مالي صورت گرفته از سوي شبكه پولي 
كشور بسيار خوش بينانه اعلام شده است و به اعتقاد كارشناسان 
ش��ايد رقم صحيح تأمين مالي انجام گرفته از س��وي بانك حدود 

300 هزار ميليارد تومان باشد، اين در شرايطي است كه در اين سال 
بازار سرمايه بيش از 52 هزار ميليارد تومان تأمين مالي داشته كه 

29هزارميليارد تومان آن مربوط به بازار بدهي بوده است. 
در اين ميان حس��ن روحاني رئيس جمهور روز گذشته در مجلس 
راهبرد دولت دوازدهم در تأمين مالي را توسعه بازار سرمايه عنوان 
كرد و گفت: اصلاح نظام بانكي از جمله مواردي است كه بايد به فوريت 
در دستور كار قرار گيرد، بنابراين دولت براي اين بخش برنامه هاي 
گسترده اي پيش بيني كرده كه شامل اصلاح ترازنامه بانك ها، افزايش 
سرمايه نظام بانكي، اصلاح نرخ سود بانكي و تأمين مالي بنگاه هاي 

بزرگ از طريق بازار سرمايه به جاي نظام بانكي است. 
رئيس جمهور عنوان كرد، طبق سياست هاي دولت دوازدهم، تأمين 
مالي بنگاه هاي بزرگ از نظام بانكي به بازار سرمايه منتقل مي شود، 
بدين ترتيب به نظر مي رسد متوليان بازار سرمايه به زودي پكيج و 
مجموعه سياست هاي حمايتي را در جهت توس��عه بازار سرمايه 

كشور رونمايي كنند.

نياز به شكر خارجي ۵۰۰ هزار تن است 

واردات ۵۵۰ هزار تني شکر فقط در ۴ ماه!

توسعه بازار سرمايه؛ راهبرد دولت دوازدهم در تأمين مالي

آخونديغيرازبندمندرجدربرجام
كارنامهايهمدارد؟

عباس آخوندي براي سومين بار قرار است بر مسندي بنشيند كه بيش از 
هشت سال فرصت اعمال تجارب و تخصص مديريتي در كسوت وزارت و 

بيش از شش سال نيز تجربه مديريت در بنياد مسكن را داشته است. 
اما دفاع نيم بند دكتر روحاني به رغم عقبه سياسي حامي پشت سر آخوندي 
در مجلس نش��ان داد خيلي هم روحاني تمايل به ادامه كار با وي ندارد و 
احياناً اگر رأي نه از مجلس براي اين وزير بگيرد، چندان ش��اكي نخواهد 
شد، البته اين اس��تدلال و وجود اختلاف بين آقاي روحاني و آخوندي از 
نگاه منطقي و با نگاهي به سابقه وزير پيش��نهادي براي سمت وزارت راه 
توجه شده و شهرسازي و مسكن رها شده بايد درست باشد زيرا با توجه به 
سوابق مطرح شده آخوندي كه به نمايندگان مجلس ارائه شده، اگر قرار 
بود ايده اي، خلاقيتي، ايجاد تحولي يا هر آنچه به نفع سياس��تگذاري در 
حوزه مسكن و شهر سازي بوده را اجرا كند، فرصت كافي و وافي را داشته 
است، هر چند اگر كارنامه اي مناسب داشت ش��ايد اصرار بر ابقاع ايشان 
مي توانست امتداد مسير درست را براي وضعيت اقتصادي در حوزه مسكن 

و شهرسازي متصور شد. 
 آنطور كه در سخنان ديروز رياس��ت جمهوري نيز آمده است ظاهراً هنوز 
تفكر ايشان حتي تا قبل از ارائه برنامه پيشنهادي همچنان به مانند رويه 
چهار سال گذشته، ارائه طريق ساير دستگاه ها در كسوت تئوريسين و در 
حوزه سياست هاي پولي است كه خوشبختانه دكتر روحاني مسير درست 
را به او نش��ان داده و گفته اس��ت: آقاي آخوندي وزير بسيار فعالي بودند، 
البته در بخش مسكن ما نتوانستيم به توافق نهايي با يكديگر برسيم و در 
دولت دوازدهم اولين چيزي كه از ايش��ان به جد خواهم خواست مسئله 
مسكن اس��ت. رئيس جمهور همچنين عامل ركود در مس��كن را تلويحاً 
اجراي برنامه هاي آخوندي اعلام كرد و از وي خواسته تا بيشتر بر مسكن 

متمركز شود. 
به علاوه آنچه در كليپ هايي كه از س��وي پايگاه اطلاع رس��اني دولت در 
معرفي وزرا مطرح ش��ده و به عنوان كار ش��اخص آخوندي مطرح شده، 
خريد هواپيماست، اما طنز تلخ ماجرا زماني است كه بزرگ ترين دستاورد 
يك وزير حاصل وزيري و معاون وزيري ديگري اس��ت كه در يك توافق 
بين المللي ) برجام( ذكر شده و بيشتر تداعي كننده ضرب المثل: »من آنم 

كه رستم بود پهلوان« است. 
وزيري كه در جلسه كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شوراي 
اسلامي در خصوص مسكن مهر برنامه خود را به جاي اجابت خواسته هاي 
بجاي مردم و اقدامات مصرحه در قانون اساسي سركوب انتظارات مردم 
مي داند چه اصراري براي تصاحب كرسي يك وزارت براي اوست. او در اين 

جلسه گفته بود: »نبايد براي مردم انتظار جديدي ايجاد مي كرديم.« 
وزيري كه بعد از اين س��ال ها به جاي ارائه راه حل مديريتي و عملياتي به 
دنبال برخورد با رسانه هاس��ت و همچنان اختلاف سليقه ميان ايشان و 
رئيس جمهور قرار است بعد از چهار سال همكاري در ماه هاي اول دولت 
دوازدهم حل شود )به استناد سخنان رئيس جمهور در صحن مجلس( قرار 
است چه گرهي از مشكلات بازار مس��كن را كه در ركود به سر مي برد، باز 
كند؟ چگونه مي خواهد 250 ميليارد دلار منابع حبس شده در خانه هاي 
خالي را آزاد كند، در حالي كه در چهار سال گذشته آن را انجام نداده است. 
به نظرم بايد سنجاق كردن مديريت هاي ارشد دولتي به عده اي افراد معدود 

را كنار گذاشت و اجازه تجارب جديد و ايده هاي جديد را داد.  

رئيس اتحاديه آهن:
افزايش۷۰درصديقيمتشمشآهن

ازخردادماه
رئي�س اتحادي�ه آه�ن، ف�ولاد و فلزات ب�ا بي�ان اينك�ه قيمت 
ش�مش آه�ن در ماه ه�اي گذش�ته 7۰ درص�د افزاي�ش يافت�ه 
اس�ت، گف�ت: اي�ن افزاي�ش قيم�ت ناش�ي از افزاي�ش قيم�ت 
جهان�ي ب�ه عل�ت توق�ف ص�ادرات آه�ن توس�ط چين اس�ت. 
محمد آزاد با بيان اينكه با توقف صادرات آهن توسط كشور چين قيمت 
جهاني اين كالا افزايش يافته اس��ت، گفت: در حالي كه كش��ور چين 
س��الانه حدود 100 ميليون تن صادرات آهن داش��ته به علت ساخت 
و س��ازهاي داخلي، صادرات به تمام نقاط دني��ا را متوقف كرده و اين 
موضوع بر افزايش قيمت جهاني اثر گذاشته است. رئيس اتحاديه آهن، 
فولاد و فلزات افزود: قيمت جهاني شمش از حدود 350 دلار به 500 
دلار افزايش يافته است. وي با اشاره به اينكه از نظر آهن و اسلپ تقريباً 
خودكفا هستيم، اظهار داشت: افزايش قيمت داخلي آهن و اسلپ متأثر 
از قيمت هاي جهاني اس��ت زيرا توليد كنندگان به دليل س��ود بيشتر 

ترجيح مي دهند به جاي فروش داخلي اين كالاها را صادر كنند. 
آزاد با بيان اينكه افزايش قيمت ش��مش آهن روي قيمت مس��كن و 
ساخت و س��از، به علت ركود حاكم در اين بخش اثرگذار نيست، اظهار 

داشت: اما اين افزايش قيمت در توليدات صنايع بزرگ مؤثر است. 
وي با بيان اينكه واردات ما در بخش ورق، آهن و فلزات بسيار محدود 
اس��ت، گفت: واردات بر حسب نياز انجام مي ش��ود اما صادرات آهن و 
فلزات كه در س��ال هاي 93 و 94 حدود 2/5 ميليون تن بود در س��ال 
95 به 6 ميليون تن افزايش يافت و پيش بيني مي شود در سال جاري 
به 10ميليون تن هم افزايش يابد. رئيس اتحاديه آهن، فولاد و فلزات 
با بيان اينكه در ماه هاي گذش��ته قيمت شمش آهن و اسلپ به شدت 
افزايش يافته است، گفت: هر كيلو ش��مش آهن از هزار و 350 تومان 
در خرداد به 2 هزار و 250 تومان در روز گذش��ته افزايش يافته و اين 
افزايش قيمت حدود 70 درصد اس��ت. آزاد با بي��ان اينكه پيش بيني 
مي شود افزايش قيمت جهاني شمش آهن در شهريور ماه متوقف شود، 
گفت: افزايش قيمت هاي جهاني تا اندازه اي امكانپذير است و پيش از 

آن خريداران از خريد امتناع مي ورزند. 
---------------------------------------------------

نمرهمردوديمناطقآزاد
دركمكبهصادراتكشور

براساس آمارها طي سال هاي اخير سهم مناطق آزاد از كل صادرات 
كشور كمتر از يك درصد بوده، اين در حالي است كه مناطق آزاد در 
كشورهاي ديگر سهم بسيار بالايي از كل صادرات اين كشورها دارند. 
به گزارش تسنيم، س��الانه حدود 400 ميليون دلار صادرات حاصل 
از توليد در مناطق آزاد وجود دارد ك��ه در مقابل صادرات 40 ميليارد 
دلاري كش��ور حدود يك درصد صادرات كل را تش��كيل مي دهد. بر 
اساس آمارهاي منتشر ش��ده به نقل از مناطق آزاد مجموع صادرات 
كالا و خدمات از مناطق آزاد به خارج كش��ور در س��ال هاي 94 و 95 
به ترتيب ح��دود 260 و 350 ميليون دلار بوده اس��ت. بر اين مبنا با 
توجه به صادرات 40 ميليارد دلاري كشور در سال هاي اخير مجموع 
صادرات مناط��ق آزاد كمتر از يك درصد خواهد ب��ود. برخلاف ايران 
كشورهايي مانند مالزي با 83 درصد، چين با 44 درصد و ويتنام با 40 
درصد توانسته اند از ظرفيت مناطق آزاد خود براي صادرات محصولات 
توليدي استفاده اي مناس��ب داشته باش��ند. در برنامه ششم توسعه 
مناطق آزاد تجاري از زيرمجموعه نهاد رياست جمهوري خارج شده و 
جزو سازمان هاي تحت تكفل وزارت اقتصاد قرار خواهند گرفت. گفتني 
است دولت هنوز تغيير ساختار مناطق آزاد مطابق با حكم برنامه ششم 
را اجرايي نكرده است. بر اس��اس اين گزارش در مهرماه سال گذشته 
لايحه اضافه ش��دن هفت منطقه آزاد جدي��د در صحن علني مجلس 

شوراي اسلامي مورد بررسي قرار خواهد گرفت.
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اطلاعيهجديدمؤسسهكاسپين
دربارهسپردههایفرشتگان

ب�ا اعم�ال م�اده ۲٣۶ در مجل�س ش�وراي اس�امي درب�اره 
س�اماندهي مؤسس�ات اعتب�اري، مؤسس�ه اعتباري كاس�پين 
ب�ا محوري�ت ق�وه قضائي�ه و حماي�ت بان�ك مرك�زي حق�وق 
سپرده گذاران تعاوني هاي منحله فرش�تگان را مديريت مي كند. 
به گزارش روابط عمومي كاس��پين، پس از تصوي��ب اعمال ماده 236 
توسط مجلس شوراي اسلامي در زمينه س��اماندهي مؤسسات مالي 
و اعتب��اري در هفته گذش��ته، اين پرس��ش در ميان س��پرده گذاران 
تعاوني هاي منحله به ويژه تعاوني فرشتگان پديد آمد كه چه سرنوشتي 
براي سپرده هاي مردم در پيش است، بر اين اساس به نظر مي رسد توجه 

به شش نكته زير براي روشنگري مسير پيش رو ضروري است:
1- پيگيري تعيين تكليف حقوق س��پرده گذاران تعاوني هاي منحله 
مدتي بود كه با تلاش هاي گس��ترده مديران بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران در حال انجام بود و مؤسس��ه اعتباري كاسپين مسئول 
پيگيري اين موضوع شد. اين مؤسسه برخلاف برخي شايعات، هيچ گاه 
اش��تراكي با تعاوني هاي هشت گانه منحله نداش��ته و صرفاً مأموريت 
دارد، در كنار سپرده گذاران محترم و بهره مندي از حمايت هاي آنان، 
نسبت به ساماندهي مشكلات ايجاد شده پرداخته و در كوتاه ترين زمان 

فعاليت هاي عادي خود را در زمينه امور بانكي آغاز كند. 
2- با وجود حمايت هاي بانك مركزي و هماهنگي ميان دولت، مجلس، 
قوه محترم قضائيه و ساير نهادهاي مسئول، موانعي مانند عدم معرفي 
كامل اموال و دارايي هاي تعاوني منحله فرش��تگان، باعث كندي روند 

تعيين تكليف سپرده هاي تعاوني منحله فرشتگان شد. 
3- بانك مركزي براي تعيين تكليف و پايان بلاتكليفي سپرده گذاران 
با اختصاص رديف اعتباري به مؤسس��ه اعتباري كاس��پين، گام هايي 
اساسي در اين زمينه برداشتند كه نويدبخش شروعي مناسب براي حل 
مشكلات محسوب شد ولي اين موضوع نيز با انواع كارشكني هاي برخي 
افراد ذي نفع مواجه و در نهايت با انسداد برخي حساب ها و حكم هايي 

عليه اين روند روبه رو شد. 
4- در نهايت با اعمال ماده 236، تلاش��ي بي وقفه ب��راي احقاق حق 
سپرده گذاران ساماندهي ش��د و هم اكنون اين اميد زنده است كه قوه 
محترم قضائيه با تدابير ويژه و حسن نظر موجود، روند تعيين تكليف 
س��پرده هاي تعاوني هاي منحله، به ويژه تعاوني منحله فرش��تگان را 

تسهيل و تسريع كند. 
5- اكنون ش��رايط به گونه اي رقم خورده اس��ت كه مؤسسه اعتباري 
كاسپين مي تواند با همكاري بانك مركزي و قوه قضائيه يك گام بلندتر 
را در تسويه حساب هاي تعاوني منحله فرشتگان بردارد و رضايت خاطر 

سپرده گذاران سختي كشيده فرشتگان را جلب كند. 
6- نكت��ه پاياني اينكه مؤسس��ه اعتباري كاس��پين برخ��لاف برخي 
جوسازي ها و اختلاف پراكني هاي گروه هاي غوغا سالار، همواره در جهت 
احقاق حق سپرده گذاران گام برداشته و سياست هاي ابلاغي را با دقت 
نظر به مرحله اجرا درآورده اس��ت و هم اكنون نيز براي تعيين تكليف 
سپرده ها و پس از آن آغاز فعاليت هاي عادي خود، منتظر تصميم هاي 
مسئولان محترم قوه قضائيه خواهد بود. اميد كه اين راه پر فراز و نشيب 
با عنايت به جايگاه عالي قوه قضائيه و عزم مديران آن و همچنين اراده 
مسئولان محترم بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران، حل مشكلات 

سپرده گذاران صبور تعاوني منحله فرشتگان محقق شود.

وحید  حاجی پور
  گزارش  یک

هادی  غلامحسینی
  بورس


